

ABSTRACT

Does the Organisation for Economic Co-operation and Development (OECD) have a continuing place in Canadian economic diplomacy? It would be consistent with Pearsonian internationalism to argue that the OECD is part of the multilateral architecture of peace and that it contributes to the good governance of the global political system. This review attempts to set out the theoretical basis for such claims. Although not a comprehensive history or analysis of the OECD, this study does sketch the background to the creation of the organization in 1961 before outlining the organization's purposes, functions and methods as the basis for an assessment of its work. The substantive heart of the study is a discussion of OECD work under the various heads of cooperation in the Convention. After an analysis of the organization's relations with non-members, and some observations about what Canada gains from the OECD, the study ends with some general conclusions about the role of the OECD in fulfilling the objectives of the Canadian government. In sum, the OECD remains a useful tool of Canadian economic diplomacy for making the post-Cold War peace because it continues to contribute to the conditions for prosperity, which in turn is one of the essential underpinnings of stability.

RÉSUMÉ

L'Organisation de coopération et de développement économiques (OCDE) a-t-elle une place permanente dans la politique économique canadienne? Ce serait aller dans le sens de l'internationalisme pearsonien de soutenir que cette organisation fait partie de l'architecture multilatérale de la paix et qu'elle contribue à la bonne administration du système politique planétaire. Cet examen essaye d'exposer les principes sur lesquels repose cette affirmation. Ni histoire ni analyse complète de l'OCDE, cette étude esquisse les circonstances qui ont conduit à sa création en 1961, puis elle en expose les objectifs, les fonctions et les méthodes qui lui serviront de base pour évaluer ses travaux. Le fond de cette étude est une description des travaux de l'OCDE aux différents chapitres de la coopération contenus dans la Convention. Après avoir analysé les relations de cette organisation avec les non membres et avoir fait des observations sur les avantages que le Canada tire de celle-ci, l'étude se termine sur des conclusions générales concernant le rôle joué par l'OCDE dans la réalisation des objectifs du gouvernement canadien. Somme toute, celle-ci reste un outil utile de la politique économique canadienne pour faire régner la paix après la guerre froide, parce qu'elle contribue toujours à assurer la prospérité, l'une des bases essentielles de la stabilité.